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“... desprès
d'un any i cinc 
números, puc 
donar-vos
les gràcies
per les vostres 
felicitacions 
envers a l’ esforç 
que suposa 
realitzar aquesta
revista.”
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uan a l’stage de l’any 2007, el comitè va 
proposar la creació d’una revista digital, no 
m’ho vaig pensar dues vegades. M’hi vaig 
apuntar amb moltes ganes i il.lusió. Contri-
buir de la millor manera a la creació d’un 
vehicle de comunicació i integració dins del 
nostre col.lectiu arbitral. Les primeres 

reunions amb la gent que s’hi va apuntar, com a voluntaris, 
varen començar a mitjans d’octubre de 2007 i després de tenir 
clar els continguts que hauria de tenir la revista, vàrem 
començar a treballar de valent. El mes de febrer vàrem publi-
car el primer número de la revista Interval, potser el número 
més difícil de tots, el més laboriós. I després, gràcies a l’esforç 
dels nostres col.laboradors, hem publicat tres números més..... 
Ara després d'un any i cinc números, puc donar-vos les gràcies 
de nou,  per les vostres felicitacions envers a l’esforç que 
suposa realitzar aquesta revista. Si heu seguit l'evolució 
d'aquests cinc números, us adonareu que he canviat el 
disseny fins a trobar el més adient. Ara amb el començament 
del nostre segon any de vida i amb més experiència en tots els 
aspectes, us oferim el disseny definitiu.

Us recordo que podeu col.laborar a la creació de la revista en 
primera persona, necessitem més col.laboradors i més idees 
per seguir evolucionant. No us prendrà molt de temps.

Us recordem la proposta que us vàrem fer al número anterior 
d'una nova secció a l’Interval, on s'esperen les contribucions 
dels membres del CABQ.

Cada setmana sou testimonis de frases i comentaris 
d'entrenadors, jugadors, espectadors i, perquè no, àrbitres, 
que tenen una certa gràcia o un punt anecdòtic i que, de ben 
segur, expliqueu després a tots els col.legues. La proposta és 
fer un recull d'aquestes frases, incloent-hi els vostres propis 
comentaris sobre elles o bé deixant aquesta potestat als 
responsables de la secció, José Luis Casamor i jo mateix,  i 
publicar-les periòdicament a la revista.

Per això, es prega als interessats que enviïn aquestes frases, 
indicant en la mesura que sigui possible alguna referència del 
lloc, data o partit, a la següent adreça d’e-mail: 
frases.interval@gmail.com

Moltes gràcies per la vostra col.laboració.  ■■■■■■■■■■

EDITORIAL

JAUME OLIVÉS MOLA

QQ

NOTA DEL CONSELL
DE REDACTORS:

“Tingueu en compte que 
totes les referències fetes a 
“àrbitres” inclouen tots els 

membres del col·lectiu 
arbitral, això és, tant àrbitres 
com auxiliars de taula i tant 

homes com dones”.
Per contactar amb el 

coordinador de la revista 
envieu un email a: 

jaume.interval@gmail.com



REVISTA DEL COMITÈ I L’ESCOLA D’ÀRBITRES

04

permès triomfar esportivament. Però no 
és menys difícil entendre la pasta 
humana de la qual estan fets aquests 
jugadors. Només cal escoltar les declara-
cions ocasionals dels pares dels Gasol, 
sempre assenyades i prudents malgrat 
que, no sense raó, podrien presumir de 
l'èxit dels seus fills, per a albirar el fantàs-
tic mirall en el qual els Gasol van poder 
veure's reflectits durant els seus anys de 
formació. Desgraciadament, molts altres 
pares no arriben a comprendre que 
aquesta etapa de la vida dels seus fills 
forjarà tant la seva dimensió esportiva 
com humana. En comptes d'acceptar les 
limitacions físiques i esportives de molts 
xavals, els seus pares, com si d'antics 
jugadors d'elit es tractés, els exigeixen 
sovint una competitivitat que ells 
mateixos no tenen, i obliden ensenyar-los 
altres valors de l'esport que, de forma tan 
brillant, ens han mostrat en els últims 
anys els vigents campions del món, 
subcampions d'Europa i medallers olímpics.

No és difícil identificar en la graderia a 
aquests senyors. Són aquells l’obnubilada 
mirada dels quals tendeix a atribuir les 
errades dels seus fills a accions punibles 
dels contraris. Aquells capaços d'increpar 
els rivals per la simple ocurrència de 
celebrar una cistella o d'amenaçar-los 
amb el que passarà en el seu camp durant 
el partit de la segona volta. Són, en defini-
tiva, aquells que sempre pensen que les 
decisions arbitrals són premeditades i, 
per tant, no perden ni un segon a recor-
dar, entre d’altres vulgaritats, la suposada 
professió que totes les nits exerceix, en 
algun racó de la gran ciutat, la mare de 
l'àrbitre, en ocasions un xaval que tot just 
supera l'edat dels seus fills i que, com 
aquests, també es troba en procés 
d'aprenentatge.

En comptes de comportar-se d'aquesta 
forma, aquests senyors haurien de predi-
car amb l'exemple si entre les seves 
aspiracions figura la de que els seus fills 
comencin a assemblar-se veritablement a 
un Gasol, almenys en la seva dimensió 
humana. Perquè, a tall d’exemple, algú 
s'imagina al Pau o al Marc insultant un 
àrbitre? Jo tampoc.■■■■■■■■■■■■

JOSÉ LUIS CASAMOR

AAquest any es commemora 
el segon centenari del 
naixement de Charles 
Darwin, impulsor de 
l’evolucionisme i autor de 
“L'origen de les espècies”, 
un dels llibres científics 

més importants de la història. I, us dema-
nareu, quina relació pot existir entre el 
cèlebre naturalista anglès, el patronímic 
Gasol i l'esport de la cistella? Doncs que si 
Darwin fos actualment un seguidor del 
basquetbol de formació veuria amb certa 
displicència l'intent de moltes famílies de 
rebatre les seves teories creient tenir a un 
futur Gasol a casa. Almenys això es 
dedueix de la qualitat esportiva que, 
suposen i manifesten sovint certs pares, 
atresoren de forma innata els seus fills 
pel sol fet de jugar a bàsquet, una classe 
comparable a la dels famosos germans de 
Sant Boi.

Res més lluny de la realitat. A veure si ens 
adonem d’una vegada: el bàsquet és un 
esport la dinàmica del qual afavoreix, en 
igualtat de qualitat tècnica, al jugador 
més fort i més alt. No cal ser un especia-
lista per a veure que molts d'aquests 
potencials “gasols” tot just dominen 
alguns fonaments del joc i es conformen 
amb participar, gaudir i aprendre en cada 
partit. Tampoc seran especialment alts o 
forts així que, per molt que ho intentin, la 
majoria no arribarà ni a militar en equips 
séniors de segona fila. Les girafes no tenen 
el coll llarg perquè els seus avantpassats 
s'esforcessin a arribar a les copes dels 
arbres sinó perquè la selecció natural va 
afavorir la supervivència dels exemplars, 
els gens dels quals permetien el creixe-
ment dels seus colls. De la mateixa forma, 
es necessita una determinada càrrega 
genètica per a mesurar més de dos 
metres i, tanmateix, només amb talent, 
molt sacrifici i un poc de sort algun 
d’aquests nois serà triat per a la glòria 
sota les sigles ACB o NBA.

En el cas de el Pau i el Marc, la base 
genètica i un enorme talent els ha 

Un Gasol a casa
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UUn dels meus propòsits 
en el viatge per Àsia que 
estic fent, és intentar 
veure algú de bàsquet a 
cada país que visito. 
No espero precisament 
trobar cap crack, ni com a 

jugador ni com a entrenador (o potser sí, 
qui sap) , però sí que he tingut molta curio-
sitat sempre per veure com fan les coses 
per aquests exòtics països d'arreu del món.

Una de les principals característiques 
asiàtiques és la poca alçada de la seva gent, 
sent el més habitual que tothom estigui 
sobre el 1'60 o 1'70 com a molt. Ja comen-
cem malament. I l'altra, és que com la 
majoria són ex-colònies britàniques, o 
juguen a futbol o juguen a cricket, que per 
més que el miri, ni l’entenc ni li veig la 
gràcia, que la deu tenir segur.  Tot això fa 
que el bàsquet no sigui precisament el seu 
esport predilecte.

El que vull dir és que, després de fracassar 
en el meu intent de trobar bàsquet en 
alguns països, perquè literalment ni 
existeix, per fi vaig trobar un lloc on poder 
veure’l. Ho faig a Malasia, a la seva capital 
Kuala Lumpur, on preguntant i preguntant 
al final des de la mateixa federació nacio-
nal, em donen el programa de partits.

Amb el "cosquilleo" que em provoca la 

curiositat de què em trobaré, vaig a 
l'estadi i primera sorpresa, em trobo amb 
un molt bon estadi i ple a vessar, més 
d'un miler de persones assisteixen als 
partits. Són seients lliures i decideixo anar 
a dalt per no pedrem  res ni de la pista ni 
de la grada. Però veient que aquí no hi cap 
control, als pocs minuts, càmeres en mà, 
baixo a peu de pista. Al ser l'únic "guiri" 
pensarien que estava per fer algun repor-
tatge i em deixen moure amb total lliber-
tat fins al punt de poder gravar, fer fotos i 
estar en els temps morts com un jugador 
més. Com no, defecte de fàbrica, em fixo 
en els auxiliars de taula i els àrbitres, i 
aconsegueixo parlar amb el comissari del 
partit, que resulta ser un ex-àrbitre FIBA i 
que m'explica com funciona tot. 

De moment hi ha 6 persones a la taula, el 
24'', l'anotador, el crono, el de les faltes, el 
mateix comissari i la noia que senyala els 
canvis i temps morts, que com si la cadira 
cremes, s'aixeca amb oriental efusivitat 
cada cop que ha de fer la seva feina. 
El comissari, em comenta que aquest es 
un partit de la màxima categoria, quan jo 
pensava que es tractava d'una lliga 
menor. Doncs sí, es més, davant meu hi 
ha el campió de l'última campanya 
o torneig, perquè no fan lliga regular i el 
capità de la selecció nacional. Sincera-
ment, en la meva opinió, qualsevol equip 

“... vaig a l'estadi i 
primera sorpresa, 

em trobo amb un 
molt bon estadi i 
ple a vessar, més 

d'un miler de 
persones 

asissteixen als 
partits.”

Vivències personals
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de Copa Catalunya guanyaria sense cap 
problema, perquè ens fem una idea del 
nivell que tenen. Però és normal, si jo amb 
el meu 1'83 sóc més alt que la gran majo-
ria dels jugadors, de fet, crec que cap 
jugador arribava als 2 metres d'alçada.

M'explica el comissari que aquí disputen 
un parell de tornejos l'any, com el que 
estic presenciant  ara, i que cada equip 
pot fitxar un estranger, cosa que fan els 6 
equips. És curiós veure americans que 
venen aquí, hi estan 2 setmanes, cobren i 
marxen i més curiós veure'ls amb aquella 
cara de dir "Què dimonis faig aquí?" Està 
clar que els americans tenen llicència per 
tirar-se fins les bambes i a cada acció que 
realitzen, el públic respon amb 
"l'ooohhh!!!'' típic oriental. Comentar del 
públic que sembla part del decorat, 
m'explico, és com si els haguessin posat a 
propòsit, perquè miren el partit com si no 
entenguessin res, estan immòbils, no 
comenten, no criden, no fan res més enlà 
de l’ "ooohh!!!'' comentat abans. És més, 
és curiós veure a tot el públic en silenci i 
als jugadors de la banqueta cridant 
''DEFENSE, DEFENSE''...

Més coses, tema àrbitres, mare meva, si 
pitessin a Espanya no s'acabaria cap 
partit, segur, quina de bufetades que 
s'arriben a donar i no piten res!!!. Val tot i, 
fins i tot, les passes són com a l'NBA, amb  

el mal de vista que això em provoca. Però 
el tema contactes és al.lucinant,  ells 
apliquen el '' jueguen jueguen!!!''  que 
dirien alguns. Però els jugadors discipli-
nats i sumisos ni tan sols s'immuten. 
Piten 3 àrbitres, també curiós el tema, per 
l'expressivitat que tenen al senyalar i si a 
sobre un d'ells és clavat a l'actor Jackie 
Chang més curiós encara cada cop que 
s'apropa a la taula a senyalar. Als àrbitres, 
el comissari abans esmentat, els espera 
desprès de la dutxa per parlar amb ells a 
forma d'informe, encara que poca cosa 
veuria perquè es va passar tot el partit 
parlant amb mi entusiasmat per la meva 
visita i interès. 

Tema auxiliars, la cosa que més em va 
sobtar, a banda que són 6 persones, totes 
noies, per cert, i jo diria que menors de 18 
anys, és el tema bandereta del bonus. 
Aquí han agafat una fusta, han posat una 
bombeta i un interruptor i quan arriben a 
les 4 faltes posen un cono al damunt i 
encenen la bombeta. Em comenta el 
comisari que ell cobra uns 16-17 euros per 
partit, no sé el què cobren els auxiliars, 
però imagino que no gaire. En quant a 
l'acta fan servir una semblant a la de la 
federació espanyola de ratllar al damunt i 
no escriure.

Aquesta ha estat la meva primera expe-
riència basquetbolística a Àsia, intentaré 
en els següents països a visitar, descobrir 
noves coses. ■■■■■■■■■■■■■■

“... Comentar
del públic que 
sembla part 
del decorat, 
m'explico,
és com si els 
haguessin 
posat a propò-
sit, perquè 
miren el partit 
com si no 
entenguessin 
res, estan 
immòbils,
no comenten,
no criden,
no fan res més 
enllà de l ‘ 
"ooohh!!!...”

Text i fotografíes:
IVAN FAURE



RESUM

En aquesta investigació s’intenta correlacio-
nar la capacitat visual amb les categories de 
206 àrbitres de la Federació Catalana de 
Basquetbol, al mateix temps, veure si hi ha 
diferències significatives entre aquestes pel 
que fa a la capacitat visual dels àrbitres. 
Aquesta investigació coincideix amb altres 
investigacions on es demostra que els espor-
tistes amb major experiència tenen una 
major capacitat visual, per tant, si correlacio-
na, la capacitat visual amb les categories i, a 
més, també s’ha de tenir en compte que hi 
ha diferències significatives entre catego-
ries. 

INTRODUCCIÓ

Els esportistes tenen habilitats visuals 
superiors als no esportistes, al mateix temps 
els esportistes professionals posseeixen 
habilitats visuals superiors als esportistes 
amateurs, per tant, les habilitats visuals 
milloren amb l’entrenament, la qual cosa 
també fa millorar el rendiment de 
l’esportista (williams et, al., 1999; Williams & 
Davids, 1998; Wickens, 1992).
Resulta interessant pensar que entrenar la 
capacitat visual podria tenir repercussió 
positiva en el rendiment. Al mateix temps 
avaluar aquesta capacitat visual, podria ser 
indicador d’aquells que tenen un millor 
rendiment a la pista. 
Des de fa alguns anys s’està utilitzant una 
eina molt interessant per avaluar i entrenar 
la capacitat visual i la presa de decisions en 
àrbitres de bàsquet, utilitzada en lligues  
com la NBA, ACB o Euroleague. Aquesta eina 
és el Videotest, s’està utilitzant cada vegada 
més, però encara no s’ha investigat gaire 
sobre el seu efecte sobre l’àrbitre de 
bàsquet. En altres disciplines com el futbol 
(amb porters) o el futbol americà (els llança-
dors), entre altres, (Abernethy 2002; Starkes 
2004),  s’utilitza el vídeo, com a entrenament 
de la capacitat visual.
Hem realitzat una investigació per poder 
correlacionar la capacitat visual i la presa de 
decisions amb les categories dels àrbitres 
(indicador de rendiment) i veure si hi ha 
diferències significatives entre ells. 
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S'ha aplicat un videotest a 206 àrbitres de la 
Federació Catalana de Basquetbol, des de les 
categories Copa Catalunya fins a 3a d'Escola. 
El videotest contenia 35 imatges extretes de 
l'últim mundial del Japó. Les imatges 
estaven separades entre elles (amb un fons 
negre), de manera aleatòria, amb un interval 
de temps d'entre 8 i 12 segons. S'ha vist en 
diferents investigacions que el 30,4% de 
pauses que es donen entre acció i acció és 
d'entre 2 i 15 segons (Barbero 2001), per tant, 
s'ha considerat un temps prudent per a 
poder contestar i que tingui a veure amb tot 
allò citat anteriorment del temps de pausa 
entre acció i acció, a més s'ha fet de manera 
aleatòria i amb temps diferents, donat que la 
presa de decisions en un partit no està 
separada amb un temps exacte. 
D'una banda els vídeos es projectaven 
només una vegada, començaven amb la 
imatge congelada durant 2 segons (temps 
suficient per realitzar la fixació visual). S'ha 
observat que les capacitats visuals de 
l'esportista, sobretot en esports en els quals 
l'entorn és molt ampli i s'han d'atendre 
nombrosos elements, tals com la posició de 
la pilota, els contraris i els propis companys, 
la principal aportació d'informació que 
obtenim és a través de la perifèria. En tot 
procés de recerca visual s'assumeix que 
l'objecte és inicialment detectat dins de la 
visió perifèrica i és atret a la regió central de 
la retina (fixació visual) i és en aquestes 
fixacions on l'esportista processa la informació 
(Trevarthen 1968; Williams 1999; wickens 1999).
D'altra banda la imatge es projectava una 
vegada per apropar-se a la realitat del partit, 
on no tindràs dues oportunitats per obser-
var la mateixa jugada.

Resultats i discussió 

Els resultats d'aquesta investigació donen 
que hi ha diferències significatives cada 2 
categories (sig. 0,005) i que la capacitat 
visual correlaciona amb les categories 
(- 0,437**). Això significa que els millors en 
els videotest són els àrbitres de més catego-
ria i que, a més, hi ha diferències significati-
ves cada 2 categories, per tant es compleix 

La capacitat visual i la presa de 



allò que Williams afirmava sobre que els 
esportistes amb més experiència tenen 
millor capacitat visual que els menys experi-
mentats i que, per tant, la presa de decisions 
se'ls dóna millor. 
Seria interessant fer el següent pas en 
aquesta investigació, i investigar si el vídeo 
és una eina útil per desenvolupar el rendi-
ment de l'àrbitre de bàsquet o per contra no 
té transferència el fet que un àrbitre estigui 
assegut en una sala veient les imatges sense 
alteracions com el cansament, la pressió 
psicològica, el moviment del mateix àrbitre, 
etc, podria donar que l'àrbitre no relacionés 
l'acció que es dóna en el vídeo amb la 
situació real de partit i és probable que 
moltes vegades veient un vídeo es pugui 
jutjar correctament i no fer-ho durant el 
partit. La pregunta és que si l'experiència de 
l'àrbitre que veu el vídeo assegut és una 
experiència que podrà relacionar amb una 
experiència real de partit? 
Veiem també que el videotest és una eina 
útil, segons aquesta investigació, per avaluar 
la capacitat visual i la presa de decisions de 
l'àrbitre (criteri), seria interessant, que 
aquesta eina fos inclosa oficialment dins de 
la bateria de proves de la FIBA, donat que és 
una eina fàcil d'utilitzar i amb la qual pots 
avaluar grups grans d'àrbitres que a més em 
diferenciarà els àrbitres amb millor rendi-
ment, cosa que no succeeix amb els test 
teòrics o físics (Guzman 2008). Hem vist que 
s'ha de tenir en compte la metodologia 
aplicada en el videotest, ja que s'ha vist que 
amb diferents formats de videotest, amb 
imatges no verges o que els vídeos projec-
tats dues vegades o no utilitzar un enqua-
drament de la situació a jutjar (fixació), dóna 
resultats diferents al videotest utilitzat en 
aquesta investigació. Per exemple, un video-
test que utilitza imatges ja vistes, podria 
tenir un aspecte més pedagògic que 
d'avaluació.■■■■■■■■■■■■■■■■
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Text:
IVAR guzmán

ALTRENDIM
ENT

decisions en àrbitres de bàsquet
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Diari d’uns
Campionats d’Espanya

FERNANDO RUPÉREZ

l viatge va començar de bon matí 
a l’estació de Sants,  on tota 
l’expedició catalana (jugadors, 
tècnics, fisioterapèutes, metges i 
àrbitres) vam partir mitjançant 
l’AVE cap a Madrid. Allà ens 
esperava l’autocar que ens va 

portar a Cáceres ja de nit. 

Un cop a l’hotel, situat a un poble a deu 
quilòmetres de la capital, anomenat 
Malpartida de Cáceres (nom poc afortunat 
per a uns campionats...), cansats del viatge i 
impressionats pel fred, vam anar a les 
habitacions amb la sorpresa que dormiríem 
tres àrbitres en habitacions dobles, alguns 
en llits supletoris i d’altres amb menys 
sort,com en Martí, van haver de dormir en 
un sofà la primera nit.  

Després de sopar ens vam reunir per repas-
sar les bases de la competició i per les desig-
nacions. Posteriorment, moment de retro-
bada amb ja amics d’altres comunitats 
autònomes que hem conegut a altres 
campionats. Sens dubte i com sempre, els 
moments amb els companys han estat el 
millor de la setmana. Això i per descomptat, 
haver tingut la sort d’arbitrar partits entre 
seleccions d’alt nivell.

El campionat va començar a ritme d’un o 
dos partits arbitrats per cadascun. A desta-
car la qualitat de moltes seleccions com la 
nostra, la diferència de marcadors segons el 
partit i, sobretot, el fred a les pistes. De bon 
matí voltaven els zero graus en molts dels 
pavellons, que juntament amb les dificul-
tats pel transport van ser els factors nega-
tius del torneig. Cap sorpresa els primers 
dies de classificació pels nostres i tampoc 
cap sorpresa arbitral. Com cada dia, sopar 
tots junts i reunió nocturna amb les 
incidències del dia i els detalls tècnics a 
treballar. Després xerradeta entre els amics 
a l’habitació del Juande (què a diferencia 
del Martí, va tenir molta sort i va compartir 
habitació amb un sol àrbitre). El millor 
moment de cada dia era 

EE aquesta mini reunió on ens explicàvem la 
jornada arbitral i comentàvem les anècdo-
tes de la jornada.

Cada dia era exactament igual, partits o 
matí o tarda, volteta per Cáceres si hi havia 
temps i vehicle per tornar a l’hotel i sopar i 
reunió oficial i clandestina nocturna diària.

Van arribar les fases eliminatòries i la gran 
decepció va ser la nostra selecció cadet 
masculina que en un mal dia va perdre les 
opcions de medalla davant Castella i Lleó. 

Van arribar les semis, finals i terceres places, 
on Canàries va ser la gran triomfadora, sent 
la nostra selecció la segona en el rànking 
amb 3 de 4 medalles possibles (un or, una 
plata i un bronze).

Arbitralment no ens podem queixar, no hi 
va haver cap problema en els partits ni fora 
d’ells, donant la millor imatge possible i 
inclús pitant la final de cadet masculí amb 
molt bona actuació del senyor Oyón.

En resum, una setmana amb il.lusió i molt 
bona companyia amb bons resultats a 
nivell global tan pels equips com pels 
àrbitres, sabent la sort que vam tenir en ser 
designats i el treball i sacrifici que això ens 
ha suposat durant tots els anys 
d’arbitratge. Tristesa a l’hora de marxar per 
les amistats que vam deixar, però amb 
moltes ganes de tornar a caseta amb bon 
menjar i sense fred als ossos. A destacar per 
sobre de tot el bon tracte i ambient que hi 
va haver durant el viatge d’anada i tornada 
amb les seleccions, passant bones estones 
de conversa basquetbolística i personal. 

Per acabar, agrair la immillorable companya 
d’en Martí i en Juande, dos grans àrbitres 
però millor persones, molt bons companys 
dins i fora de la pista. Sense ells, tenint en 
compte les dificultats climatològiques i 
organitzatives, la setmana sens dubte no 
hagués estat semblant a unes vacances.■■

“... una setma-
na amb il.lusió 

i molt bona 
companyia 

amb bons 
resultats a 

nivell global 
tant pels 

equips com 
pels àrbitres, 

sabent la sort 
que vam tenir 

en ser dessig-
nats i el treball 

i sacrifici que 
això ens ha 

suposat durant 
tots els anys 

d’arbitratge.”



Bàsquet i art
s’uneixen al BQ.ART.08

■■■■■■



L’Stage de Reis és considerat 
una activitat tècnica d’orien- 
tació i formació arbitral dins 
del programa de formació de 
l’EABQ. Els alumnes convo-
cats provenien de les llistes de 
3ª i 2ª Categoria de l’Escola 
que pel seu treball i nivell són 
considerats per ascendir a 1ª 
categoria. Un total de 36 
alumnes foren els assistents.

12
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AAquest any es va dur a terme 
a l’aula del nostre Comitè  i 
al poliesportiu de Bac de 
Roda durant els dies 22 i 23 
de desembre, en horari de 
10 a 20 hores. Els partici-
pants van ser convidats a 

dinar els dos dies a les instal·lacions de BDR.

S’ha de tenir en compte que un stage 
d’aquestes característiques era una nova 
experiència per a la majoria dels participants 

STAGE
DE
GEGE

NADAL
08

Josep Mª Olivares, 
donant una classe
d’Aprenentatge
en Vídeo.

Joan Carles Mitjana,
explicant als àrbitres d’escola
les seyalitzacions.

Els alumnes del stage posant
en pràctica tot l’explicat anterior-
ment en les xerrades teóriques.
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Preparant
els àrbitres

d’escola



que portaven poc temps dintre de la nostra 
escola, però el suficient per haver confrontat 
la teoria del curs d’iniciació amb la pràctica 
del partits setmanals. Dintre d’aquest marc 
les xerrades van anar encaminades a perfec-
cionar i aclarir conceptes.

L’objectiu bàsic del programa de l’Stage és 
donar als àrbitres les suficients eines i recur-
sos reglamentaris per poder afrontar els 
partits amb una millor preparació.

El Xavi Amorós i el José Antonio Martín van 
oferir les xerrades sobre contactes i 
violacions respectivament. Aquesta era la 
part més important de l’Stage, fer una 
repassada sobre els dos aspectes bàsics de 
l’arbitratge.

L’Araceli Mulet es va fer càrrec de la xerrada 
sobre normes administratives. Com a 
col·lectiu arbitral no ens podem permetre 
desconèixer els diferents reglaments, tant 
interns com de la FCBQ i l’Araceli va fer una 
breu explicació sobre com afrontar proble-
mes de caire administratiu als partits.

El Josep Pla va realitzar l’examen teòric de 
l’Stage i la seva correcció. Val a dir que la 
importància de l’examen no és la nota, sinó  

la xerrada posterior amb l’explicació de les 
respostes i els dubtes que poden tenir els 
alumnes.

El Josep Maria Olivares va parlar sobre la 
utilització del Vídeo dins de l’arbitratge com 
a eina formativa per als àrbitres, fent servir 
un muntatge fet amb talls de jugades de 
partits de promoció.

Finalment el Joan Carles Mitjana va fer la 
classe pràctica de tècnica d’arbitratge al 
poliesportiu, i va fer una xerrada sobre casos 
pràctics i com afrontar diverses situacions, 
no sempre relacionades amb l’arbitratge, 
amb l’objectiu que els alumnes participants, 
encara novells, sapiguessin com respondre 
davant d’un problema en el desplaçament al 
camp, problemes amb els rebuts...

Un altre objectiu de l’Stage, no menys impor-
tant, és fer grup entre els participants per tal 
d’enfortir els lligams dins dels membres del 
col·lectiu arbitral.

Als alumnes se’ls va obsequiar amb un 
exemplar del nou reglament, i van participar 
en un sorteig on tots van rebre algun 
obsequi. 
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STAGE
DE
GEGE
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Preparant els àrbitres d’escola

JAUME OLIVÉS MOLA

Xavier Amorós
oferint la xerrada 

de contactes.
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46è Torneig del Molinet

           

“El Trofeu
Molinet de 
Minibàsquet
és el torneig
de mini més 
antic del país
i únic a
Europa.”

Estació AE L'Hospitalet, també amb victòria 
de les de Cornellà.

A més del torneig, la FCBQ va adquirir un 
gran espai dintre del Saló per muntar un 
estand on es podien realitzar diferents 
activitats, totes elles relacionades amb el 
Basquetbol, anomenat "Planeta Bàsquet".

Aquest espai ha buscat de nou, que els més 
petits gaudeixin de l’esport de la cistella, en 
una època tan especial per a ells com és la 
nadalenca. Amb aquesta finalitat, a la part del 
recinte firal de Barcelona on ja està albergat el 
“Planeta Bàsquet” s’hi realitzaran tot un 
seguit d’activitats com un espai de dibuix per 
pintar i crear dibuixos relacionats amb el 
bàsquet, una pista adaptada als més petits on 
jugar amb la nostra mascota, inflables, jocs 
virtuals de bàsquet (Play Station / Wii) i jocs 
tradicionals com el parxís però de grans 
dimensions i adaptat al bàsquet.■■■■■■

el 27 de desembre de 2008 
al 4 de gener de 2009, 
coincidint amb les dates 
nadalenques, s’ha celebrat 
el mític Torneig del Molinet 
de Minibàsquet al Saló de 
la Infància i de la Joventut, 

que arriba a la seva 46ena edició. 
Aquesta edició ha estat organitzada 
totalment per la Federació Catalana de 
Basquetbol. 

El Trofeu Molinet de Minibàsquet és el 
torneig de mini més antic del país i únic a 
Europa. L’ edició d’aquest any, amb prop de 
100 partits, ha comptat una vegada més 
amb incomptables cistelles, assistències, 
rebots i barreja d’alegries i petites decep-
cions d’un tradicional torneig de minibàs-
quet com aquest.

Pel torneig van ser designats àrbitres de la 
primera categoria d’Escola i van tenir un 
seguiment tècnic durant tot el torneig i es va 
poder practicar in situ la mecànica de 
l’arbitratge doble.

Dissabte 27 de desembre es va donar el tret 
de sortida, a les 11 hores, amb els primers 
partits que es varen jugar a les dues pistes 
de minibàsquet habilitades al recinte del 
Festival de la Infància.

En aquesta ocasió, el quadre de competició 
el van formar un total de 96 equips (64 
masculins i 32 femenins) que durant els vuit 
dies de competició han buscat fer-se un lloc 
a la final del 4 de gener. Durant els primers 
quatre dies de competició (27, 28, 29 i 30 de 
desembre) s'han disputat 56 encontres des 
de les 11 del matí i fins les 8 del vespre, ininte-
rrompudament, mentre que dimecres 31 de 
desembre només hi ha hagut jornada de 
matí i dilluns 1 de gener s’ha fet la correspo-
nent jornada de descans.

Les finals varen ser el diumenge 4 de gener, 
la masculina va enfrontar al Club Delfos 
EBCB Cornellà 97 i el JAC Sants "A" amb 
victòria del primers i la final femenina va ser 
entre Gráficas Rey EBCB Cornellà i el Servei 

DD
46è Torneig del Molinet

Vista general
dels stands

del
Planeta 
Basquet.
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Planeta Bàsquet

PETIT BÀSQUET. Pista de bàsquet adaptada pels més petits i petites on podran jugar amb 
la nostra mascota.
PINTA BÀSQUET. Espai de dibuix per pintar i crear dibuixos relacionats amb el bàsquet.
INFLABLES. Disposarem dos inflables temàtics pels més petits de la família.
BÀSQUET VIRTUAL. Juguem a bàsquet amb la WII amb les nostres pantalles gegants. 
Concursos i premis al llarg del dia.
BÀSQUET PLAY. Torre amb tres pantalles per jugar a la playstation els millors jocs de la 
NBA.
PARXIBÀSQUET. El famós joc del parxís adaptat al bàsquet per jugar per parelles i de grans 
dimensions. Encistella i el company avança.
JUGUIBÀSQUET. (Exposició de joguines) Espai per visitar dedicat a joguines del bàsquet.
■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■
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1. Acció
espectacular durant

un partit.

2. Nens jugant
al ParxiBàsquet.

3. Començament 
d’un partit.

4. Nens jugant
al BàsquetPlay.

3

1

4

2
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l Joventut de Badalona, a través 
del seu bàsquet base, va organit-
zar el passat 27 de desembre de 
2008 una multitrobada escolar 
amb la presència d’àrbitres 
d’escola del nostre comitè. 
Durant tot el dia, a les pistes 

annexes del Pavelló Olímpic de Badalona, es 
varen jugar més de 30 partits on els nens, de 
4 fins als 10 anys van gaudir, conjuntament 
amb els seus pares, d’un dia inoblidable de 
basquetbol.  ■■■■■■■■■■■■■■■■

EE

ls dies 22 i 23 de desembre de 
2008 es va disputar el XV 
Torneig de Basquet Infantil , tant 
de categoría masculina com 
femenina, que organitza el 
Safa-Claror desde fa 15 anys amb 
un cartell de luxe.

Els participants van ser es següents: Joven-
tut Badalona , Iraurgi Saski Baloia, FC Barce-
lona, Stadium Casablanca, Pamesa València, 
CB Cornellà, Real Madrid, Ros Casares, 
Femení Sant Adrià, Paidos Sant Fruitós , CBF 
Sarrià i els equips locals, Safa Claror A i Safa 
Claror B. 

Les primeres jornades i les semifinals es 
varen jugar conjuntament al Poliesportiu 
Marítim i a l’Esportiu Claror, i les finals a l’ 
Esportiu Claror. 

Joventut Badalona (masculins) i Iraurgi Saski 
Baloia (femenins), varen ser els nous campions 
del Torneig de Bàsquet 08, guanyant respecti-
vament a l’ FC Barcelona i al Stadium 
Casablanca.

EE
Safa-Claror

BBB Trobada Escoles Bàsquet
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Partits
a les Multi-Pistes

a l’annex del 
Pavelló Olímpic.

Imatges 
dels dos

partits de 
les finals.
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Pel torneig van ser designats àrbitres de la 
primera categoria d’Escola i van tenir un 
seguiment tècnic durant tot el torneig i es va 
poder practicar la mecànica de l’arbitratge 
doble.  ■■■■■■■■■■■■■■■■■■■
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1. Acció del
partit de la

Final, entre el
DKV Joventut 

i el Regal 
FC Barcelona.

1

2

2. Equip guanyador
del Torneig:

Regal FC Barcelona

Joventut de Badalona, en un partit molt 
ajustat i emocionant fins al final, ja que els 
jugadors de la Penya van estar guanyant 
durant tot el partit fins a 3 minuts del final.
En aquest torneig, com ja s'ha fet en edicions 
anteriors, l'Àrea Tècnica va designar àrbitres 
de 1a i 2a Categoria del Comitè principal-
ment, a tots ells se’ls va fer un seguiment 
amb informadors que van valorar els arbitrat-
ges i, posteriorment, van ser comentats un 
cop acabats els partits.
Els àrbitres de la final varen ser: Lucas Rodrí-
guez Arias i Alejandro Garcia Pavillard,  i els 
auxiliars de taula, Óscar Alegre, Joan Garcia 
Jover i Jaume Olivés.■■■■■■■■■■■■

ls dies 2, 3 i 4 de gener de 2009, 
s'ha disputat a la ciutat d’Esplu-
gues de Llobregat, el torneig de 
Cadets que ja fa 10 anys que es 
duu a terme, i ha comptat 
aquest any amb un cartell de 
luxe amb els següents equips 

totalment nacionals:

REGAL F.C. BARCELONA, DKV JOVENTUT,
MTT ESTUDIANTES, A.G. FUENLABRADA,
C.B. NOU ESPLUGUES, UNIÓ MANRESANA,
REAL MADRID i PAMESA VALÈNCIA

Aquesta edició l’ha guanyada el Regal FC 
Barcelona, que ha jugat la final contra el DKV 

EE

Els equips van quedar enquadrats per 
la primera fase d'aquesta manera:

GRUP A
A1  REGAL F.C. BARCELONA
A2  DKV JOVENTUT
A3  MMT ESTUDIANTES
A4  A.G. FUENLABRADA

GRUP B
B1  C.B. NOU ESPLUGUES
B2  CB i UNIÓ MANRESANA
B3  REAL MADRID
B4  PAMESA VALÈNCIA

Aquesta va ser la CLASSIFICACIÓ FINAL
Campió REGAL F.C. BARCELONA
Finalista DKV JOVENTUT
3º REAL MADRID
4º PAMESA VALÈNCIA
5º MMT ESTUDIANTES
6º CB i UNIÓ MANRESANA
7º ALTA GESTION FUENLABRADA
8º C.B. NOU ESPLUGUES
Millor jugador Local                   
Álvaro Mora (C.B. Nou Esplugues)
Millor jugador del Torneig          
Albert Homs (DKV Joventut)
Millor jugador de la Final              
Josep Pérez (REGAL F.C. Barcelona)
Màxim anotador del Torneig          
Ferran Huerta (CB i Unió Manresana)
Màxim anotador en triples          
Ferran Huerta (CB i Unió Manresana)
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30é Torneig de L’Hospitalet   
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1º
2º
3º
4º
5º
6º
7º
8º
9º

10º
11º
12º

LIETUVOS RYTAS 
UNICAJA
DKV JOVENTUT
REGAL F.C. BARCELONA 
FMP
ZADAR
BC KHIMKI MOSCOW REGION 
REAL MADRID
BC KYIV
ASVEL BASKET LYON 
CB L’HOSPITALET 
CAJASOL SEVILLA

Aquests ha estat el palmarès 
d’aquest any:

om ja saps, del 4 al 6 de gener 
s’ha celebrat la 30 edició del 
Torneig Júnior “Ciutat d’Hos- 
pitalet”, Premi de la Diputació 
de Barcelona.
Aquest any s’ha comptat 
amb la participació de sis 

equips júniors  europeus i d'aquesta manera 
es consolida aquest Torneig com el més 
important a nivell europeu de la categoria.

Aquests any el torneig ha continuat amb la 
col.laboració amb l’Euroleage Basketball i entre 
altres propostes que han rellançat la dimensió 
de l’esdeveniment, cal destacar que els dos 
primers classificats a la present edició del 
Torneig Júnior de l’ Hospitalet tindran garanti-
da la plaça al Nike International Junior Tourna-
ment que l‘ Euroleague Basketball organitza 
cada any coincidint amb la Final Four.

Aquest any, Canal +, no ha retransmès els 
partits, tal i com va fer l’any anterior, per culpa 
del pressupost del torneig. Aquesta notícia es 
va saber dos dies abans de començar-lo.

La final d’aquesta edició l’han jugat el 
Lietuvos Rytas i l’ UNICAJA, amb la victòria del 
primer per un  87-70.

La Final ha estat dirigida pels nostres 
companys: Toni Gordillo i Alex Ming i a la 
taula per: Pep Pons, Francesc Campaña i Jordi 
Palau, enhorabona a tots per la feina ben feta.

CC

Premis
Millor jugador, trofeig CB L’Hospitalet:
Nikola Mirotic (Real Madrid)
Millot entrenador trofeig Euroliga:
Marius Linartas (Lietuvos Rytas)
Fair play, trofeig Federació Catalana
de Basquetbol: Asvel Basket Lyon
Millor jugador local, trofeig Ramon 
Segarra: Marc Gómez
Campió concurs de triples:          
Albert Salat (Regal FC Barcelona)
Les actuacions, tant dels àrbitres com 
dels auxiliars de taula, van ser molt 
bones, tant es així, que el President i el 
Director Tècnic van rebre la felicitació 
personal per part de membres de 
l’Euroleague i del propi club organitza-
dor. Una vegada més, felicitats a tots 
per la feina ben feta.

      

Imatge superior: 
Acta delpartit.

1. Imatge del 
Lietuvos Rytas
cel.lebrant la 

victòria.

2 i 3. Jugades 
de la final.

1

2 3
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Pilar Landeira
al Trivial...
La nostra estimada professora de regles i 

El nostre comitè d’àrbitres està d’enhorabona, quatre dels nostres àrbitres que xiulen a l’ACB han 
estat designats per la Copa del Rei ‘09 a Madrid. Els àrbitres han estat: Óscar Perea, Juan Antonio 
Martín Beltrán, Joan Carles Mitjana i Xavier Amorós,malauradament, aquests últim ha hagut de veure la Copa 
desde casa seva a l’estar lesionat. Donar l’enhorabona a tots i especialment al Jose Antonio Martín Beltrán per haver
xiulat la final.

informadora d’àrbitres, Pilar Landeira va rebre 
una alegre i curiosa noticia, ha estat inclosa al 
popular joc de taula Trivial Pursuit com a 
pregunta d’esports, és clar. Aixó ens mostra 
la importància i repercussió que ha tingut haver 
estat la primera dona àrbitre d’elit al nostre 
esport. Aquí teniu la típica targeta del joc on hi 
surt la Pilar.■■■■■■■■■■■■■■■■■■

... i Peguerolas

Quatre  àrbitres del Comitè 
Català a la Copa del Rei ‘09

al Facebook

 

 
 ■■■■■■  

■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■     

FLASH INFORMATIU

Un altre curiositat, ens arriba d’internet, ara  
de la mà del famòs portal de recerca  
d’amistats Facebook. Una persona li va  
semblar curiòs, incloure a un dels àrbitres del 
nostre comitè, al José María Peguerolas, a un 
dels seus grups, amb el nom “a mi me ha 
pitado el Pegueroles”, i en poc temps, aquests 
grup a passat a tenir 2500 membres inscrits. 
Podem assegurar-vos, que la immensa majo-
ria de la gent parla de manera respectuosa

d’aquest àrbitre, explicant  situacions als partits, 
anècdotes i fins i tot, pengen alguna que altra 
fotografía del nostre estimat “Pegue”. 



L’acta digital: un any entre nosaltres
NOVES TECNOLOGIESNOVES TECNOLOGIES

■■■■■■■■■■■■■■

L’anècdota 

■■■■■■■■■■

Els auxiliars 
de taula ACB 
prefereixen:

RATOLÍ

PUNTER

INDIFERENT



L’enquestaL’enquesta
L’acta digital: un any 

NOVES TECNOLOGIES

ANNA
TORTELLÀ

 

ERNEST
MARTÍNEZ
PALET

FRANCISCO
JAVIER
LÓPEZ
RODRÍGUEZ

JAVIER
MONTES

JAUME
NIETO

JOAQUIM 
GONZÁLEZ

JOSEP
IBÁÑEZ

LLUÍS
ESPINOSA



LUZ
RODRÍGUEZ

MONTSE
GONZÁLEZ
GIROL

MAR
BOHÓRQUEZ

PEP
PONS

entre nosaltres




